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ENERGETYKA W XXI 
WIEKU
Dwudziesty pierwszy wiek obfitował w sze- 
reg ważnych dla spółdzielni i mieszkańców 
zmian. Mimo upływu niespełna 13 lat, Ener- 
getyka jest dziś tworem bardzo różnym, od 
tego, jakim była wchodząc w nowe tysiąc- 
lecie. Spośród najważniejszych zmian nale- 
ży przede wszystkim przypomnieć nowy 
regulamin rozliczania kosztów. W 2003 roku 
na wniosek większości mieszkańców przy- 
jęto zasadę rozliczania wydatków na po- 
szczególne budynki. Efekt jest taki, że każdy 
płaci za swoją nieruchomość. Można powie- 
dzieć, że bloki stały się bardziej nasze. 
Jednak mimo, że nowe przepisy obowiązują 
już dekadę,  wciąż zdarzają się sytuacje, że 
w przypadku poważniejszych remontów 
mieszkańcy chcieliby, aby to spółdzielnia 
partycypowała w kosztach. 

Ciąg dalszy - strona 10.

SPÓŁDZIELNIA POD 
KONTROLĄ
Inspektorzy Generalnego Inspektora Ochro- 
ny Danych Osobowych, lustratorzy Związku 
Rewizyjnego Spółdzielni Mieszkaniowych 
RP, kontrola wewnętrzna - różne podmioty     
i z różnych przyczyn analizowały w ostatnim 
czasie działalność Energetyki. Więcej na ten 
temat wewnątrz numeru.
Spółdzielnia wybrała już także firmę audy- 
torską, która zbada sprawozdanie finans- 
owe MSM Energetyka za rok 2013. Będzie to 
firma Biuro Badania Bilansów wybrana              
w przetargu przez komisję w skład której 
wchodzili przedstawiciele zarządu oraz 
komisji rewizyjnej rady nadzorczej. Zgodnie 
z postanowieniami ustawy o rachunkowości 
roczne sprawozdanie finansowe spółdzielni 
podlega badaniu przez biegłych rewiden- 
tów.

Więcej - strony 6 i 7.

KUPUJ TANIEJ Z M6! 
KUPONY RABATOWE
Z okazji świąt Bożego Narodzenia dla 
wszystkich Czytelników M6 czekają atrak- 
cyjne rabaty na towary i usługi. Szczegóły 
wewnątrz numeru.

W NUMERZE TAKŻE:
- INFORMACJA ZARZĄDU ZWIĄZANA                  
Z OSTATNIM WZCZ,

- Z POSIEDZEŃ RADY NADZORCZEJ,
-NOWE MIEJSCA DO ĆWICZEŃ POD 
CHMURKĄ,

-NA MOKOTOWIE ŻYJE SIĘ (PRAWIE) 
NAJLEPIEJ,

- IMPREZY MIKOŁAJKOWE I ŚWIĄTECZNE         
W OEK SADYBA I SAS STEGNY,

-WSZYSTKO O ODWRÓCONEJ HIPOTECE,
- KRZYŻÓWKA ŚWIĄTECZNA.
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   Główny Urząd Statystyczny opublikował 
ranking stołecznych dzielnic w których 
żyje się najlepiej (szerzej o tym na stronie 
8). Mokotów zajął w nim drugie miejsce, 
wyprzedzony jedynie przez Śródmieście. 
To znaczy, że mieszkańcy zasobów Ener- 
getyki, którzy stanowią około 20 procent 
ludności Mokotowa, też doświadczają tej 
wysokiej jakości życia. Nie trzeba być mal- 
kontentem, żeby narzekać, bo oczywiście 
nie wszystko jest idealnie i sporo jest 
jeszcze do zrobienia. Mamy prawo 
wymagać zarówno od władz miasta, jak       
i spółdzielni dalszych starań na rzecz pop- 
rawy jakości życia. Ale jednocześnie trud- 
no bronić tezy, że nic się nie zmienia            
w tym względzie. Doskonale obrazuje to 
ostatni nasz tekst z cyklu opisującego 55 
lat MSM Energetyka. W tym numerze 
przedstawiony został XXI wiek. 
    A zmienić się może jeszcze więcej                    
i to zgodnie z postulatami mieszkańców 
dzielnicy. Na Mokotowie rozpoczął się 
pionierski projekt budżetu obywatelskie- 
go, w ramach którego 2,5 mln zł z bud- 
żetu dzielnicy zostanie wydanych tak, jak 
zadecydują mieszkańcy - o budżecie pa- 
rtycypacyjnym również piszemy w M6.
      Zaufanie jest dobre, ale kontrola lepsza 
- to jeden z bardziej znanych cytatów z 

Włodzimierza Lenina. Na szczęście ojciec 
rewolucji nie ma nic wspólnego z kontro- 
lami przeprowadzonymi ostatnio w spół- 
dzielni, o których również przeczytacie 
Państwo w tym numerze M6. Inspektorzy 
Generalnego Inspektora Ochrony Danych 
Osobowych na  wniosek członków spół- 
dzielni sprawdzili proces zarządzania            
i ochrony danych osobowych w Energe- 
tyce. Znane są także wyniki lustracji, którą 
w Energetyce prowadzili lustratorzy ze 
Związku Rewizyjnego Spółdzielni Miesz- 
kaniowych RP. Jak szczegółowa była to 
kontrola niech świadczy fakt, że kontro- 
lerzy zwrócili uwagę na takie drobnostki, 
jak brak jednego  w wymaganych pod- 
pisów pod umową z podwykonawcą re- 
montu.  Dopełnieniem jest wewnętrzna 
kontrola w spółdzielni. 
  Oddajemy w Państwa ręce numer 
świąteczny, ale z nadzieją, iż okaże się na 
tyle interesujący, że zostanie przeczytany 
jeszcze przed Bożym Narodzeniem. Świę- 
ta to czas, który warto poświęcić rodzinie 
oraz  bliskim. Czas, który warto spędzić      
z głową wolną od problemów, także tych 
związanych ze spółdzielnią.  I tego życzę 
wszystkim Czytelnikom M6.

ZAMIAST SPISU TREŚCI

Mariusz Ilnicki
Redaktor Naczelny
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          INFORMACJA   ZARZĄDU
Zarząd MSM Energetyka informuje wszystkich 
mieszkańców, że:
1.Sąd Okręgowy w Warszawie XXIII Wydział 
Gospodarczy Odwoławczy po rozpatrzeniu              
w dniu 23 października 2013 roku sprawy                  
z wniosku Jerzego Jakubczyka i Jakuba 
Grzebielca o złożenie do akt Krajowego Rejestru 
Sądowego uchwał niepodjętych przez Walne 
Zgromadzenie Członków (w tym o nieudzieleniu 
absolutorium i odwołaniu wszystkich członków 
zarządu oraz o innym podziale nadwyżki 
bilansowej) postanowił oddalić ich apelację.
Wydanie postanowienia kończy  trójetapowe 
postępowanie o dokonanie wpisów do KRS 
dokumentów wytworzonych poza Walnym 
Zgromadzeniem Członków.

2. Sąd Rejonowy dla m.st. Warszawy, Sąd 
Gospodarczy XIII Wydział Gospodarczy Krajowy 
Rejestr Sądowy postanowieniem z dnia 14 
listopada 2013 roku, na podstawie wniosku 
zarządu dokonał wpisu do rejestru 
przedsiębiorców nr 0000108125: 
- uchwały podjętej przez Walne Zgromadzenie 
Członków o wyborze nowych członków rady 
nadzorczej, 
oraz wzmianek:
- o złożeniu rocznego sprawozdania 
finansowego,

- o złożeniu opinii biegłego rewidenta,
- o złożeniu uchwały o zatwierdzeniu 
sprawozdania finansowego,

- o złożeniu sprawozdania z działalności 
podmiotu.

Wydanie postanowienia kończy proces rozpatry- 
wania przez sąd złożonych przez zarząd doku- 
mentów potwierdzających faktyczny przebieg 
WZCz z dnia 8 i 29 czerwca 2013 roku.

Piotr Kłodziński, Prezes Zarządu
Grzegorz Engelbrecht, Członek Zarządu ds. GZM

Leszek Kaczmarski, Członek Zarządu  ds. 
Ekonomicznych

DOBRZE POWIEDZIANE.
„W spółdzielczości praca i godność osoby idą 
ramię w ramię. Solidarności należy przestrze- 
gać również przy organizacji pracy i aby za- 
pewnić pluralizm wśród tych, którzy zarzą- 
dzają rynkami. Dziś wokół spółdzielczości 
narosło pewne niezrozumienie - również           
w środowiskach europejskich - ale sądzę, że 
niebranie obecnie pod uwagę tej formy 
gospodarowania stanowi objaw zubożenia         
i nie służy zróżnicowaniu tożsamości”
Papież Franciszek w przesłaniu dla Festiwalu 

Nauki Społecznej Kościoła w Weronie.

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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PRZEGLĄD NAJWAŻNIEJSZYCH WYDARZEŃ W MSM ENERGETYKA W OSTATNICH DWUNASTU MIESIĄCACH

ROK 2013 W SPÓŁDZIELNI 
Styczeń
Rada Nadzorcza 29 stycznia zatwierdziła 
plan gospodarczo-finansowy spółdzielni na 
rok 2013. Czterokrotnie, do kwoty ponad 11 
mln zł, zwiększone zostają środki przezna- 
czone na pożyczki w ramach Centralnego 
Funduszu Remontowego.

Luty
   Wśród mieszkańców przeprowadzone 
zostaje badanie satysfakcji z działalności 
spół dzielni. Losowo wybrane osoby w 
skrzynkach pocztowych znalazły ankietę do 
wypełnienia. Ogólny poziom satysfakcji            
z działań spółdzielni oceniono na 3,02, co        
w skali od jednego do czterech, jest oceną 
całkiem dobrą. Wyniki ankiety posłużyły 
organom Energetyki do wdrożenia dzia- 
łań poprawiających jakość obsługi 
mieszkańców.

Marzec
   Rozpoczyna się okres ze- 
brań osiedlowych. „Sezon” 
otwierają Stegny Północ 16 
marca, zamyka zaś zebranie na 
Sadybie 11 maja.
      25 marca spółdzielnia uzyska- 
ła pozwolenie na użytkowanie bu- 
dynku A w inwestycji przy ul. Bonifa- 
cego (Zadanie II). Rozpoczął się proces 
przekazywania mieszkań właścicielom. Ener- 
getyka wzbogaciła się o nowych 121 lokali 
mieszkalnych. Na parterze budynku powsta- 
ły lokale użytkowe, których właścicielami są 
osiedla Stegny Południe i Bernardyńska.

Kwiecień
    W spółdzielni rozpoczyna się obowiązkowa 
lustracja, czyli sprawdzanie działania pod 
kątem zgodności z obowiązującymi przepi- 
sami. Trzech kontrolerów ze Związku Rewi- 
zyjnego Spółdzielni Mieszkaniowych RP 
analizowało dokumentację aż do połowy 
sierpnia (więcej o lustracji i jej wynikach 
piszemy na stronie 6).

Maj
   28 maja rada nadzorcza zaakceptowała 
dokument zatytułowany „Wieloletni program 
remontów zasobów mieszkaniowych MSM 
Energetyka do roku 2020”. To element stra- 
tegii rozwoju spółdzielni w latach 2010-2020 
w oparciu o który w sposób profesjonalny 
prowadzone będą prace modernizacyjne         
w całej spółdzielnie. 
     29 maja Energetyka obchodzi jubileusz 55 
lat powstania.

Czerwiec
Miesiąc upłynął pod znakiem Walnego 
Zgromadzenia Członków, które w tym roku 
miało miejsce wyjątkowo na początku 
miesiąca. Po raz pierwszy w historii spółdziel- 
ni spotkanie odbyło się w dwóch terminach, 
w efekcie czego WZCz trwało łącznie ponad 
13 godzin. Frekwencja w obu terminach była 
podobna i wyniosła około trzy procent 
uprawnionych. Jak zwykle nie zabrakło 
emocji : zmieniono przewodniczącego 
zebrania, zaś zebranie zostało zamknięte       
w wyniku głosowania bez wyczerpania po- 
rządku obrad.Pewna grupa osób zorganizo- 
wała własne obrady i podejmowała uchwały.

     MSM Energetyka zajmuje pierwsze miej- 
sce w rankingu miesięcznika Domy Spół- 
dzielcze. Energetyka zwycięża w kategorii 
spółdzielni największych, prowadzących 
inwestycje. To awans w stosunku do po- 
przedniego rankingu, w którym spółdzielnia 
zajęła miejsce drugie.

Lipiec
   Zaczął się remont dachów w budynkach 
przy Konstancińskiej 3A i 3B. To kwestia, 
która w dużej mierze odpowiadała za emocje 
na WZCz. 
    W związku z zamieszaniem wokół WZCz 
odbywają się dwa posiedzenia rady 
nadzorczej - oprócz posiedzenia konstytucyj- 
nego, rada zbiera się specjalnie, by zabrać 
głos w sprawie przebiegu walnego.
    1 lipca w życie miała wejść zmiana prze- 
pisów dotycząca gospodarki śmieciami.           
W Warszawie nie udało się wprowadzić no- 
wych zasad. Nie mniej jednak spółdzielnia 
rozwiązała umowy z firmami dotychczas 
wywożącymi śmieci. Płacić im zaczęło mias- 
to, do którego z kolei od lipca trafią opłaty    
od mieszkańców. Docelowe zasady zaczną 

obowiązywać nie wcześniej niż w lutym 
2014.

Sierpień
    Energetyka oddaje do dyspozycji miesz- 
kańców zmienioną stronę internetową. 
Oprócz nowej szaty graficznej wprowadzone 
zostaje szyfrowanie danych zwiększające 
bezpieczeństwo. Część materiałów dotyczą- 
ca spółdzielni dostępna jest tylko w „Strefie 
Mieszkańca”, do której dostęp mają wyłącz- 
nie zarejestrowani członkowie Energetyki.
     19 sierpnia nowym kierownikiem osiedla 
Stegny Rożek zostaje wyłoniony w konkursie 
Waldemar Jan Korpak.

Wrzesień
17 września  odbywa się uroczyste otwarcie 
sklepu Simply, który mieści się na par- 
terze nowej inwestycji przy ul. Boni- 
facego. Od pierwszego dnia w skle- 
pie zaopatruje się wielu okolicz- 
nych mieszkańców, w dużej mie- 
rze członków spółdzielni. 
    Strona internetowa spółdzielni 
zostaje wzbogacona o nowy dział 
„Aktualności”, w którym zamiesz- 
czane są bieżące informacje z życia  

Energetyki.

Październik
     W biurze zarządu i trzech administracjach 
osiedli (Sadyba, Stegny Północ, Stegny 
Południe) odbyła się kontrola Głównego 
Inspektora Ochrony Danych Osobowych. 
Więcej na ten temat piszemy na stronie 7.
    Zarząd i Rada Nadzorcza otrzymują proto- 
kół polustracyjny z wynikami lustracji.

Listopad
      Budynek B w inwestycji przy ul. Bonifacego 
otrzymał pozwolenie na użytkowanie                      
i pierwsi mieszkańcy zaczęli się wprowadzać. 
Koniec prac pierwotnie planowany był na 26 
marca 2014, jednak wykonawca  prac, firma 
Alisma, zakończył je przed czasem. 
  Na osiedlu Idzikowskiego kończy się moder- 
nizacja terenów rekreacyjnych. Kort tenisowy 
oraz boiska do koszykówki i piłki nożnej 
otrzymują sztuczną nawierzchnię, na placu 
zabaw zainstalowana zostaje m.in. fontanna.

Grudzień
    Opracowywany jest projekt budowlany do- 
tyczący inwestycji planowanej na Sielcach         
w rejonie ulic Zwierzynieckiej, Melomanów       
i Al. Polski Walczącej. Za prace projektowe 
odpowiada pracownia APA Wojciechowski.
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     Zakres badanej materii był ogromny, czego 
dowodzi chociażby czas trwania audytu                 
- cztery i pół miesiąca. Sprawdzone zostały 
takie obszary funkcjonowania spółdzielni 
jak: organizacja spółdzielni i działalność 
organów pod kątem zgodności ze statutem, 
stan prawny gruntów, sprawy członkowskie, 
działalność inwestycyjna, gospodarka zaso- 
bami mieszkaniowymi, remonty, finanse. 
Trzech kontrolerów analizowało dokumen- 
tację zarówno w siedzibie zarządu, jak i w ad- 
ministracjach osiedli. Przeprowadzono także 
wizyty na terenach osiedli.
     W wyniku lustracji wysunięto zaledwie kilka  
zastrzeżeń. Jedno z nich dotyczy ryczałtów 
wypłacanych członkom rady nadzorczej za 
używanie prywatnych telefonów w celach 
związanych z pełnieniem funkcji i sprawami 
spółdzielni. Ryczałty te zostały bowiem 
ustalone uchwałą rady nadzorczej, czyli 
przez organ, którego uchwała dotyczy. Zale- 
cono także przegląd wewnętrznych regula- 
minów o odległych datach uchwalenia. W kil- 
ku aspektach zwrócono  uwagę na niewielkie 
uchybienia proceduralne lub niedociągnięcia 
w prowadzeniu dokumentacji.

   Jako prawidłowe oceniono przeprowadze- 
nie walnych zgromadzeń członków - należy 
jednak pamiętać, że badane były WZCz z lat 
2009-2012. Również działalność organów 
spółdzielni - zarządu, rady nadzorczej oraz 
rad osiedli została oceniona jako prowadzo- 
na zgodnie z przepisami i transparentna. 
     Sporo uwagi lustratorzy poświęcili kwestii 
stanu prawnego gruntów wskazując, że spół-
dzielnia przejawiała sporą aktywność w tym 
zakresie, mimo że nie przyniosło to ocze- 
kiwanych skutków.  Jako przyczyny takiego 
stanu rzeczy wskazano jednak czynniki 
niezależne od spółdzielni.

   W zakresie finansów raport lustracyjny 
zwraca uwagę, że w badanym okresie spół- 
dzielnia za każdym razem wypracowała 
nadwyżkę bilansową, która była następnie 
rozdysponowywana przez WZCz i w sporej 
mierze przeznaczana na remonty. Nie do- 
patrzono się również uchybień w sferze pro- 
wadzonych inwestycji. Ponieważ Energetyka 
prowadzi działalność inwestycyjną, lustracje 
w tym zakresie są przeprowadzane częściej. 
Badania takie miały miejsce w latach 2010          
i 2011 i dotyczyły wyłącznie inwestycji przy 
ul. Bonifacego. Również wówczas pozytyw- 
nie oceniono prowadzone działania.
   W trakcie lustracji, oprócz analizy doku- 
mentów i rozmów z pracownikami spółdziel- 
ni, przeprowadzono swego rodzaju wizje 
lokalne na osiedlach. Stan techniczny budyn- 
ków lustratorzy ocenili generalnie, napotka- 
ne jednostkowe usterki, zalecili usunąć. 
Szczegółowo członkom spółdzielni wnioski    
z lustracji zostaną zaprezentowane na naj- 
bliższym WZCz. Jeśli ktoś chciałby zapoznać 
się z raportem wcześniej, to zgodnie ze 
statutem ma taką możliwość .

312 stron - tyle liczy protokół z lustracji która miała miejsce w Energetyce od kwietnia do 
połowy sierpnia tego roku. Lustratorzy - lub określając ich bardziej współczesnym języ- 
kiem -  audytorzy, badali działalność spółdzielni od 1 stycznia 2009 do 31 grudnia 2012. 
Na podstawie protokołu Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP przygotował 
wnioski, które rada nadzorcza ma obowiązek przedstawić na najbliższym WZCz.

CZTERY I PÓŁ MIESIĄCA LUSTRATORZY SPRAWDZALI DZIAŁANIA 
SPÓŁDZIELNI W LATACH 2009-2012

LUSTRACJA W ENERGETYCE

Dyskusja  o ważności mandatów w radach osiedli
    Podczas ostatnich obrad rady nadzorczej sporo czasu poświęcono 
dyskusji na temat usunięcia z rad osiedli osób, które nie spełniają 
zapisanych w statucie warunków, np. weszły w spór sądowy ze spół- 
dzielnią, czy zalegały z opłatami - sytuacje takie zaistniały w osiedlach 
Energetyki. Rada, dysponując poprzednio niejednoznacznymi ocena- 
mi prawnymi sytuacji, zwróciła się o opinię do Związku Rewizyjnego. 
Otrzymana opinia stwierdza, że wejście w spór sądowy przez członka 
rady osiedla w trakcie pełnienia przez niego funkcji skutkuje wygaś- 
nięciem mandatu. Z analizy prawników wynika także, że analogiczna 
sytuacja zachodzi w przypadku zalegania z opłatami względem spół- 
dzielni, czy podjęcia pracy w spółdzielni. Konkluzją dyskusji było 
stwierdzenie, że w razie takich sytuacji w radach osiedla, to ten organ 
zajmuje się sprawą, zaś rada nadzorcza przyjmuje zaistniałą sytuację 
do wiadomości. Wobec problemów z interpretacją i stosowaniem zapi- 
su warunków, które musi spełniać członek RO, członkowie rady 
wysunęli postulaty zajęcia się sprawą i doprecyzowania odpowied- 
niego punktu w statucie, by w przyszłości uniknąć kontrowersji.

... i o garażach dla mieszkańców.
     Również kolejny raz dyskutowano na temat możliwości zwiększenia 
liczby miejsc parkingowych na osiedlach. Najnowsza propozycja 
zarządu polega na tym, żeby w bez angażowania środków finanso- 
wych  spółdzielni zwiększyć ilość miejsc do parkowania. Mechanizm 

zakłada wydzierżawienie te- renu inwestorowi zewnętrznemu, który 
załatwia wszystkie formalności i buduje obiekt w którym wykorzystuje 
parter budynku na własne cele, natomiast kondygnacje przekazuje do 
wykorzystania spółdzielni. Pomysł jest w fazie uszczegóławiania, 
ponadto dotyczy tylko wybranej lokalizacji, co nie rozwiązuje kom- 
pleksowo problemów z parkowaniem. Członkowie rady nadzorczej 
stwierdzili, że oczekują od zarządu kolejnych propozycji i działań          
w tym zakresie.
     Sytuacja jest patowa, gdyż z jednej strony rada nadzorcza spo- 
dziewa się przedstawienia szczegółowych propozycji od zarządu,          
który z kolei obawia się angażować środki w prace dotyczące miejsc 
parkingowych bez wiążącego upoważnienia ze strony rady. Aktywniej 
mają w tym zakresie zacząć działać osiedla, które przygotować 
powinny materiały odnośnie kwalifikacji lokalizacji pod potencjalne 
miejsca postojowe i weryfikacji miejsc, w których można ewentualnie 
przeprowadzić inwestycje w postaci garażu wielopoziomowego.

Dyżury członków rady nadzorczej
   W każdy pierwszy wtorek miesiąca dużuruje członek rady nadzor- 
czej. Dyżur odbywa się w siedzibie spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 
8A w godzinach 16.30-18.00. Najbliższe dyżury: 7 stycznia - Henryka 
Sobkowska, 4 lutego - Maciej Iłowiecki.

JAK PRZEPROWADZA SIĘ LUSTRACJĘ W SPÓŁDZIELNI MIESZKANIOWE?
Każda spółdzielnia ma obowiązek przynajmniej raz na trzy lata przeprowadzić lustrację. 
Częściej, bo raz do roku, muszą to zrobić spółdzielnie, które budują mieszkania i rozliczają 
koszty ich budowy oraz postawione w stan likwidacji.Lustratora wyznacza związek rewizyjny, 
do którego należy spółdzielnia, a jeżeli nie jest zrzeszona, lustrację można zlecić Krajowej 
Radzie Spółdzielczej albo wybranemu związkowi rewizyjnemu. Jej celem jest: sprawdzenie, czy 
spółdzielnia przestrzega przepisów i statutu, kontrola gospodarności i wskazanie ewentual- 
nych nieprawidłowości. Z kontroli lustrator sporządza protokół, który przedstawiany jest radzie 
nadzorczej i zarządowi. Na podstawie tego protokołu związek rewizyjny lub KRS opracowuje 
wnioski polustracyjne. Trzeba je przedstawić walnemu zgromadzeniu.

W poprzednim numerze 6 (88) panią Dorotę Rynkiewicz-Szafurską 
przez pomyłkę podpisaliśmy imieniem Danuta. Za pomyłkę prze- 
praszamy.

Z POSIEDZEŃ RADY NADZORCZEJ

Mariusz Ilnicki
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KONTROLA GIODO W SPÓŁDZIELNI

   W październiku w MSM Energetyka miała miejsce kontrola Generalnego 
Inspektora Ochrony Danych Osobowych. Przez blisko dwa tygodnie inspektorzy 
sprawdzali jak w spółdzielni zarządza się przepływem informacji i czy odbywa 
się to w zgodzie z ustawą o ochronie danych osobowych. Wnioski i ewentualne 
zalecenia zostaną spółdzielni przekazane w postaci raportu pokontrolnego, 
który opracowują pracownicy GIODO.
     Kontrola została przeprowadzona na wniosek członków spółdzielni. Powodem 
skargi do GIODO był zarzut ujawnienia danych osobowych poprzez wskazanie 
autorów projektów uchwał na Walne Zgromadzenie Członków. Część członków 
uznała, że może to być naruszeniem ustawy o ochronie danych osobowych.  
Podczas kontroli sprawdzone zostały zasady gromadzenia i przetwarzania 
informacji. Sprawdzono także systemy zabezpieczenia danych w komputerach.
       Spółdzielnia działa na podstawie prawa spółdzielczego oraz ustawy o spół- 
dzielniach mieszkaniowych. Jednym z najważniejszych dokumentów spółdzielni 
jest jej statut, który określa m.in. zasady przygotowania WZCz i uprawnienia 
członków do składania projektów uchwał na WZCz. Powyższe akty prawne nie 
precyzują kwestii ochrony danych osobowych. Dlatego - jak oczekuje spółdziel- 
nia - raport z kontroli od GIODO precyzyjnie określi, jak łączyć realizację zasady 
jawności życia spółdzielczego z ustawą o ochronie danych osobowych. 

ZESPÓŁ POMOŻE „UPORAĆ SIĘ Z BIERUTEM”?
   Zarządzeniem Prezydenta m.st. Warszawy powołany został „Zespół ds. 
regulacji stanów prawnych nieruchomości oraz wspierania i koordynowania 
inicjatyw spółdzielni i wspólnot mieszkaniowych”. Zespół stanowi forum wymia- 
ny poglądów przedstawicieli spółdzielni i wspólnot mieszkaniowych w zakresie 
spraw dotyczących regulacji stanów prawnych nieruchomości. 
   Celem zespołu jest wspólne poszukiwanie i wypracowanie rozwiązań dla 
problemów dotyczących uregulowania stanu prawnego terenów w stolicy. 
Energetykę w zespole reprezentują prezes zarządu Piotr Kłodziński oraz członek 
zarządu Grzegorz Engelbrecht. Spółdzielnia przekazała zespołowi zestawienie 
spraw związanych z gruntami, których uregulowaniem jest zainteresowana. Na 
uregulowanie stanu gruntów czekają całe osiedla Stegny Północ i Idzikowskiego    
i spora cześć osiedla Stegny Południe, łącznie 44 ha gruntów. To efekt tzw. 
dekretu Bieruta, o którym pisaliśmy w nr 5(87)  M6.

    Na świąteczny „prezent” od Energetyki 
mogą liczyć mieszkańcy budynków przy 
ulicy Egejskiej wchodzących w skład tzw. 
Zadania I. Spółdzielnia rozwiązała rezerwę 
utworzoną w rozliczeniu końcowym na 
wypadek niekorzystnego rozstrzygnięcia 
sądowego. Rezerwa powstała w związku    
z pozwem byłych właścicieli gruntów 
przeciwko m.st. Warszawa o unieważnie- 
nie aktu notarialnego ustanawiającego 
prawo użytkowania wieczystego gruntu na 
rzecz spółdzielni. Środki są aktualnie 
zwracane mieszkańcom.
   Budowa czterech budynków przy ul. 
Egejskiej 17 zakończyła się  we wrześniu 
2009 roku. Łącznie w ramach Zadania I 
oddano do użytku 335 lokali mieszkalnych 
oraz 333 miejsca postojowe w garażach 
podziemnych. Oprócz tego w inwestycji 
znajduje się  8 lokali użytkowych.

ROZLICZENIE INWESTYCJI 
PRZY EGEJSKIEJ.

Sprawom budynków przy ul. Konstancińska 3A i 3B poświeciliśmy sporo miejsca w ostatnich 
numerach M6. Jako podsumowanie dyskusji warto zatem odnotować, że remonty dachów 
zlecone przez spółdzielnie już dobiegają końca: dach budynki 3A jest już odebrany, 3B zostanie 
odebrany do końca bieżącego roku. Zdjęcie prezentuje stan na 7 grudnia.

KOLEJNY BUDYNEK JUŻ GOTOWY

     Szybciej niż pierwotnie zakładano zakończyły się prace 
w budynku B nowej inwestycji przy ul. Bonifacego. Spół- 
dzielnia otrzymała już pozwolenie na użytkowanie i loka- 
le są przekazywane mieszkańcom. Harmonogram wy- 
przedzają także prace w ostatnim bloku z tej inwestycji, 
budynku C.
   Zgodnie z przyjętym harmonogramem prace w bu- 
dynku B miały się zakończyć w drugim kwartale 2014 
roku. Tymczasem wszystko zostało dopięte wcześniej       
i pod koniec listopada spółdzielnia otrzymała  pozwole- 
nie na użytkowanie.
   Obecnie mieszkania są sukcesywnie przekazywane 
członkom spółdzielni. W tym budynku praktycznie 
wszystkie lokale znalazły już swoich nabywców. Ostatnie 
wolne mieszkanie ma powierzchnię 92 m kw. Spółdziel- 
nia posiada jeszcze wolne lokale w budynku C. W sprze- 
daży znajdują się także miejsca postojowe w podziem- 
nym garażu pod budynkiem A, który został oddany do 
użytku w drugim kwartale tego roku.  Koszt to 24 500 zł 
plus VAT.
   Osoby zainteresowane informacje uzyskają w  biurze 
zarządu przy ul. Zwierzynieckiej 8A w dziale człon-       
kowsko-mieszkaniowym, pokoje nr 4 i 10. Kontakt: tel. 
22 840 53 34 i 841 60 11 wew. 206 i 207.
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Energetyce przybywa ponad sześćdziesiąt mieszkań
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Prawie, gdyż z ranking atrakcyjności wa- 
runków  życia w warszawskich dzielnicach 
wygrało Śródmieście. W dokumencie przy- 
gotowanym przez Główny Urząd Statysty- 
czny Mokotów zajął drugie miejsce. Okazał 
się też najatrakcyjniejszą stołeczną dziel- 
nicą dla... singli.

    Śródmieście i Mokotów wraz z Ochotą i Wolą 
zakwalifikowane zostały do grupy I - dzielnic 
o najwyższej atrakcyjności warunków życia. 
O finalnej atrakcyjności dzielnicy w rankingu 
decydował stopień wyposażenia w infrastru- 
kturę oraz czynniki wpływające na poziom 
zaspokojenia potrzeb. Do czynników tych 
GUS zaliczył łącznie 12 aspektów, to m.in. 
odsetek terenów zielonych w powierzchni 
dzielnicy; liczba osób przypadająca na jedną 
placówkę kulturalną jak kino, teatr czy mu- 
zeum; liczba osób na zakład opieki zdrowot- 
nej oraz aptekę, dostępność sklepów, biblio- 
tek; długość ścieżek rowerowych, a także licz- 
ba popełnianych przestępstw. Dodatkowo 
wzięto pod uwagę odmienną wagę poszcze- 
gólnych czynników dla różnych grup społ- 
cznych.
   Co zdecydowało o sukcesie Mokotowa? 
Dzielnica ma np. najwięcej przedszkoli - 12,3 
procent wszystkich placówek w Warszawie. 
Mieszkańcy mogą liczyć także na najlepszą 
ofertę opieki nad dziećmi do lat 3, gdyż 
zlokalizowanych jest tu aż 13,1 procent 
wszystkich placówek sprawujących opiekę 
nad najmłodszymi dziećmi w Warszawie. Jed- 
nak przez dużą liczbę dzieci placówki na tere- 

nie Mokotowa są przepełnione – na jedną 
przypada 48 dzieci, gdy np. w Wesołej  11. 
    Dobrze prezentuje się Mokotowie pod 
względem uprzedszkolnienia: na każdy 1 tys. 
dzieci w wieku 3-6 lat, 787 uczęszcza do 
przedszkoli.  Na terenie dzielnicy zlokalizo- 
wana jest także największa liczba szkół pod - 
stawowych i gimnazjalnych oraz liceów 
ogólnokształcących. Stanowią one odpowied- 
nio odsetek: 14,9 %, 14,5 % i 18,6 % wszyst- 
kich tego typu placówek w stolicy. Z innych 
czynników branych pod uwagę, Mokotów ma 
najdłuższe ścieżki rowerowe w mieście - 39,6 
km, co stanowi 13 proc. ścieżek w Warszawie.
     GUS ocenił także dzielnice pod kątem atrak- 
cyjności z punktu widzenia poszczególnych 
grup: singli, rodzin z dziećmi i seniorów. W 
każdej kategorii Mokotów znalazł się w naj- 
wyższej, pierwszej grupie, jednocześnie oka- 
zując się najlepszym w Warszawie miejsce do 
życia dla singli.
    Raport GUS wskazuje również na nieko- 
rzystne aspekty życia na Mokotowie. Policja 
odnotowała tu największą liczbę wypadków 
drogowych - blisko 14 proc. wszystkich w sto- 
licy. Jest to powiązane z liczbą mieszkańców   
- Mokotów jest najbardziej zaludnioną dziel- 
nicą Warszawy -  miesza tu co ósmy warsza- 
wiak. Jednocześnie posiada stosunkowo nie - 
korzystną strukturę ludności. Duży odsetek 
osób w wieku emerytalnym, ujemny przyrost 
naturalny, niskie saldo migracji i nadwyżka 
kobiet w strukturze demograficznej są 
czynnikami, które negatywnie wpływają na 
rozwój demograficzny dzielnicy.

     Na szczęście dla osób starszych, Mokotów 
jest w pierwszej trójce biorąc pod uwagę 
dostęp do usług zdrowotnych. Na jeden zak- 
ład opieki zdrowotnej zlokalizowany na Mo- 
kotowie przypada 1 379 osób. Pod tym 
względem dzielnicę wyprzedzają tylko Śród- 
mieście i Wola.
   Mokotów notuje też największą liczbę 
zarejestrowanych bezrobotnych. Dodatkowo 
najwięcej osób spośród wszystkich dzielnic 
korzysta ze wsparcia systemu świadczeń 
pomocy społecznej.
    A jak życie w swoim mieście widzą sami 
mieszkańcy stolicy? W opublikowanym nie- 
dawno raporcie Komisji Europejskiej czyta- 
my, że 90 proc. warszawiaków jest zadowo- 
lona z życia w stolicy.  KE przepytała miesz- 
kańców 79 miast w UE. Stolica Polski 
osiągnęła wynik nieco lepszy niż Paryż czy 
Londyn.
    Wysoko warszawiacy cenią komunikację 
miejską - 80 proc. ankietowanych jest na 
„tak”, dostęp do kultury - 82 proc. osób, 79 
proc. czuje się w mieście bezpiecznie. Stan 
czystości w mieście pozytywnie ocenia 64 
proc. ankietowanych. To więcej niż w Rzymie, 
Atenach, Brukseli czy Berlinie. Gorzej jest ze 
służbą zdrowia. Aż 56 proc. warszawiaków 
jest niezadowolonych z dostępu do lecznic – 
to jeden z najniższych wyników spośród 
wszystkich badanych miast. W Polsce bar- 
dziej zadowoleni z życia w swoim mieście są 
choćby mieszkańcy Krakowa, Gdańska i Bia- 
łegostoku.

MSM Energetyka Administracja Osiedla Bernardyńska 
posiada do wynajęcia w budynkach mieszkalnych 

lokale użytkowe o powierzchni od 20 m2 do 80 m2 
z przeznaczeniem na nieuciążliwą działalność 

gospodarczą. Atrakcyjne warunki najmu.
Kontakt:

  tel. 22 841 90 37 
sekret.bernardynska@msmenergetyka.pl

Zapraszamy do współpracy!

MSM Energetyka Administracja Osiedla Stegny 
Południe posiada do wynajęcia 

lokal użytkowy o pow. 64 m2 w budynku 
przy ul. św. Bonifacego 70.

Lokal znajduje się na antresoli nad sklepem Simply.
W budynku do wynajęcia są także miejsca postojowe 

w garażu podziemnym
Kontakt: 

Małgorzata Niemirska, tel. 22 842 00 41, 
adm.niemirska.stg.pld@msmenergetyka.pl

GUS PRZEDSTAWIŁ RAPORT OCENIAJĄCY JAKOŚĆ ŻYCIA W POSZCZEGÓLNYCH DZIELNICACH WARSZAWY

NA MOKOTOWIE ŻYJE SIĘ (PRAWIE) NAJLEPIEJ
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Ogłoszenie

Mariusz Ilnicki

mailto:sekret.bernardynska@msmenergetyka.pl
mailto:sekret.bernardynska@msmenergetyka.pl
mailto:adm.niemirska.stg.pld@msmenergetyka.pl
mailto:adm.niemirska.stg.pld@msmenergetyka.pl


styczeń-luty 2014

9

Fot. redakcja

W ramach projektu „Warszawa                   
w dobrej kondycji” urząd miasta 
sfinansuje powstanie stu siłowni 
plenerowych w stolicy. Dzięki głosom 
mieszkańców, trzy z nich znajdą się    
w sąsiedztwie spółdzielni i będą 
służyć członkom MSM Energetyka.

   Niektórzy nazywają je placem zabaw 
dla dorosłych. Ale „pod chmurką” moż- 
na poprawiać kondycję, zrzucić zbędne 
kilogramy, czy rozciągać wszystkie 
mięśnie - siłownie w plenerze. Najpóź- 
niej do wiosny tereny Energetyki wzbo- 
gacą się o trzy kolejne.  Ich lokalizacje to: 
okolica ul. Złotych Piasków i Batumi na 
Stegnach Północ, Park Dygata na Sa- 
dybie, okolice ulic Zbierskiej i Górskiej 
na Sielcach. Każda siłownia będzie się 
składać z sześciu urządzeń. To wycis- 
kacz, wahadło, biegacz, twister, orbi- 
trek, wioślarz.

    Początki projektu to wczesna jesień 
tego roku - władze miasta postanowiły 
rozpisać konsultacje społeczne i zafun- 
dować mieszkańcom po kilka siłowni     
w każdej dzielnicy - proporcjonalnie do 
liczby mieszkańców, łącznie sto. 

     Decyzję o ich lokalizacji pozostawiono 
mieszkańcom   i ogłoszono konsultacje. 
W pierwszej fazie mieszkańcy zgłosili 
swoje propozycje - było ich aż 5,5 
tysiąca.Następnie urzędnicy sprawdzali, 
które ze wskazanych adresów spełniają 
wymogi formalne. Siłownia mogła pow- 
stać tylko na terenie miejskim o odpo- 
wiedniej wielkości. Tak wytypowano 
dwieście adresów o uregulowanym sta- 
nie prawnym, czyli takich, gdzie miasto 
może zainwestować w siłownię.
  Następnie ogłoszono głosowanie,            
w którym warszawiacy wybrali zwycię- 
skie sto lokalizacji dla siłowni. Ostatecz- 
nie na specjalnej stronie internetowej 
głos oddało 24,7 tys. osób, a kolejne 2,1 
tys. wypełniło formularze dostępne          
w urzędach dzielnic. Miejsca w sąsiedzt- 
wie MSM Energetyka cieszyły się wy- 
jątkowym poparciem mieszkańców. 
Propozycje okolicy Złotych Piasków i Ba- 
tumi oraz Parku Dygata uzyskały odpo- 
wiednio drugi i czwarty wynik w skali 
całej Warszawy.
      Projekt „Warszawa w dobrej kondycji” 
zakłada powstanie w każdej dzielnicy od 
3 do 11 siłowni, proporcjonalnie do licz- 
by mieszkańców. Dla Mokotowa przez 
naczono jedenaście siłowni. Dostarczy 
je wybrana w przetargu firma, Zakład 
Remontów i Konserwacji Dróg. To łącz- 
nie 600 urządzeń - po sześć na każdą 
siłownię. 
      Kilkadziesiąt ma być gotowych przed 
zimą. Reszta powstanie na początku 
przyszłego roku, prace zaczną się, gdy 
tylko pozwoli na to pogoda. Budowa 
siłowni plenerowych pochłonie 2,7 mln 
zł. Szczegółowe informacje na stronie 
www.wdobrejkondycji.waw.pl i serwisie 
internetowym urzędu miasta. 
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MIASTO SFINANSUJE TRZY NOWE SIŁOWNIE PLENEROWE 
NA TERENACH SPÓŁDZIELNI

NOWE MIEJSCA DO ĆWICZEŃ POD 
CHMURKĄ

PRZYCHODZĄ NA NASZE
Do M6 docierają informacje, że z terenów 
rekreacyjnych oraz siłowni plenerowych  
należących do spółdzielni korzystają miesz- 
kańcy wspólnot sąsiadujących z osiedlami MSM 
Energetyka. W co najmniej dwóch przypadkach 
są to lokatorzy nowoczesnych i drogich aparta- 
mentowców wybudowanych przez dewelope- 
rów. Siłą rzeczy nie mają oni innych możliwości 
korzystania z boisk, placów zabaw czy siłowni 
plenerowych, gdyż ich osiedla są zamknięte po 
obrysie budynków. Nie jest mi znany przypadek 
w Warszawie, by deweloper wybudował dla 
swoich klientów boisko do koszykówki (np. 
Stegny Płd.), kort tenisowy  (Idzikowskiego)  czy 
nawet otwarty dla wszystkich plac zabaw   (np. 
Stegny Płd, Sielce, Idzikowskiego).
 Jak powiedział w rozmowie z M6 Jerzy Jankow= 
ski, prezes Związku Rewizyjnego Spółdzielni 
Mieszkaniowych RP, „aktualnie budowane, 
grodzone osiedla wręcz stygmatyzują dzieci, bo 
nie każdy ma dostęp do placu zabaw za wyso- 
kim murem. Tymczasem w spółdzielniach tere- 
ny rekreacyjne i place zabaw dla dzieci są ogól- 
nodostępne. Jest to element realizacji idei spół- 
dzielczości”. Dodam, że jest to jeden z bardziej 
widocznych aspektów spółdzielczości. Dlatego 
w trakcie spotkań na ćwiczeniach czy podczas 
uprawiania sportu warto o tym przypomnieć 
gościom mieszkającym we wspólnotach. Często 
traktują oni z wyższością taką formę organizacji 
i krytykują spółdzielczość, za wysokie czynsze, 
które „nie wiadomo na co idą”.

Miejskie siłownie plenerowe 
będą dopełnieniem dla siłowni 
uruchomionych przez osiedla.      
W zasobach Energetyki pod 
chmurką można ćwiczyć na 
osiedlu Idzikowskiego, Sielcach 
(Czerniakowska 36A), Stegnach 
Południe (boisko przy ul. 
Maltańskiej). W ostatnim czasie 
powstały trzy takie miejsca na 
Sadybie: przy ulicach Urle, 
Spalskiej oraz Bonifacego.

Czy siłownie plenerowe mają sens?
Zdania na ten temat są podzielone. W Polsce dopiero od niedawna mamy szansę na taką formę spędzania czasu. Najwyraźniej zwolenniczką 
ćwiczeń na świeżym powietrzu jest Hanna Gronkiewicz-Waltz, którą wizyta na jednym z takich obiektów na Bemowie zainspirowała do 
stworzenia programu „Warszawa w dobrej kondycji”. - Warszawa jest miastem ludzi aktywnych, coraz częściej dbających o swoją kondycję 
niezależnie czy ma się dopiero 7 czy też 77 lat. Wpisując się w ten pozytywny trend podjęłam decyzję o uruchomieniu 100 nowych siłowni 
plenerowych - argumentowała prezydent stolicy.
Nie brakuje przeciwników pomysłu. Michał Brański, warszawiak, założyciel portali O2 i Pudelek.pl skrytykował pomysł: „Testowałem w UK,       
nikt z tego nie korzysta, bo to jest obciachowe. Do tego zagraża dzieciom, które jako jedyne się do tego garną”. Z kolei będąc w Tel Awiwie 
widziałem wręcz kolejki ludzi w każdym wieku, a ponieważ urządzenia stały na plaży, część łączyła ćwiczenia z plażowaniem i kąpielami                   
w morzu. W  Warszawie jesteśmy po środku, gdyż pewne zainteresowanie urządzeniami jest - jak wskazują na to członkowie spółdzielni - także 
wśród sąsiadów osiedli Energetyki. Siłowni póki co jest wystarczająco. Od budowy kolejnych ważniejsza jest akcja informacyjna, by przekonać 
ludzi, że taka forma aktywności to nie „obciach”. Wciąż jeszcze nie jest za późno, by to mieszkańcy Energetyki stali się pionierami i 
ambasadorami ćwiczeń pod chmurką. Niezbędna infrastruktura jest pod ręką.
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Mariusz Ilnicki
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Odnowione i ocieplone budynki,  uporząd- 
kowane osiedla i nowe inwestycje. Tak 
prezentuje się po 55 latach działania MSM  
Energetyka. Pewnie znajdą się też nieza- 
dowoleni, ale na tle innych warszawskich 
spółdzielni nie ma się czego wstydzić.

ciąg dalszy ze strony 1.

Dekada zmian
    Ważnym wydarzeniem było wejście w życie 
ustawy o spółdzielniach mieszkaniowych            
i zmiana prawa spółdzielczego. Umożliwiło 
to mieszkańcom przekształcenie spółdziel- 
czego prawa do lokalu w odrębną własność        
z księgą wieczystą. Z tej opcji skorzystało do 

dziś ponad cztery tysiące członków. Należy 
podkreślić, że taką operację można wykonać 
jedynie w budynkach, które stoją na gruntach 
o uregulowanym stanie prawnym. Dlatego 
wciąż dla sporej liczby mieszkańców jest to 
niemożliwe.
    Również w 2005 roku zakończył się roz- 
poczęty w latach dziewięćdziesiątych projekt 
termoizolacji. Spółdzielnia poniosła duże na- 
kłady na ocieplenie budynków, instalację sta- 
cji pogodowych oraz liczników zużycia 
centralnego ogrzewania. Skuteczność tych 
rozwiązań bardzo szybko potwierdziły jed- 
nak liczby. Porównując wydatki z sezonu 
grzewczego 2002/2003 i następnego, koszty 
centralnego ogrzewania w skali całej spół- 
dzielni spadły w na różnych osiedlach o 9-16 
procent. 
     Rozpoczęły się też remonty instalacji, czyli 
wymiana pionów wodnych, instalacji elekt- 
rycznej, remonty klatek schodowych, wymia- 
na wind. Dla mieszkańców to sytuacje dosyć 
uciążliwe. Sam doświadczyłem tego dwa lata 
temu, gdy przez prawie pół roku wynajęci 
budowlańcy wymieniali instalację elektrycz- 
ną, szpachlowali, malowali, szorowali kwa- 
sem posadzki w moim bloku na Sielcach. Łat- 
wo wytrzymać nie było, zwłaszcza że budow- 
lańcom trudno jest wytłumaczyć, dlaczego 

nie wolno palić w windzie lub na klatce scho- 
dowej. Muszę jednak przyznać, że dzięki re- 
montowi blok zyskał nowy, bardziej przy- 
jazny wygląd  i mieszka się przyjemniej.

Długa, prosta, szeroka jak morze Trasa... 
Siekierkowska
     Zanim zmieniła oblicze Dolnego Mokoto- 
wa,  spore kontrowersje wśród mieszkańców 
wywołała budowa Trasy Siekierkowskiej. 
Szeroka arteria połączyła Wawer i Mokotów, 
ale odbyło się to kosztem mieszkańców 
osiedla Idzikowskiego, bo to oni najbardziej 
odczuwają uciążliwość ruchliwej ulicy. Wła- 
dze spółdzielni od początku zabiegały u in- 
westora, czyli Gminy Centrum o zabezpie- 

czenie interesów prawie 2300 
mieszkańców. Nie było to łat- 
we. Własność gruntów w tej 
części spółdzielni nie została 
uregulowana i Energetyka jest 
formalnie jedynie użytkowni- 
kiem terenów. Dlatego pod- 
czas przygotowywania inwes- 
tycji nikt nie pytał spółdzielni 
o zdanie, bo ta formalnie nie 
była partnerem do rozmów dla 
samorządu. 
    W walce o swoje prawa Ener- 
getyka sięgnęła po środki 
prawne, wnosząc skargę do 
Naczelnego Sądu Administra- 

cyjnego.    - Dopiero orzeczenie sądu przyz- 
nało nam prawo do współdecydowania               
o inwestycji, ale prace budowlane już trwały – 
wspomina Renata Kołodziej. Spółdzielnia 
mogła w tej sytuacji postawić weto i na wiele 
lat opóźnić kluczową dla miasta inwestycję. 
Zdecydowano się wówczas na rozmowy z 
miastem i podpisanie porozumienia, które 
miało gwarantować ochronę interesów 
mieszkańców. Miasto zobowiązało się wybu- 
dować dodatkowe ekrany dźwiękochłonne, 
także wzdłuż ulicy Czerniakowskiej. Złożono 
spółdzielni również obietnicę współfinan- 
sowania wymiany okien na dźwiękochłonne 
w bloku położonym najbliżej arterii. Koszt 
wymiany okien spółdzielnia oszacowała na 
blisko pół miliona złotych.
      Problem w tym, że miasto nie wywiązało 
się ze swoich zobowiązań. Jedyne ekrany 
dźwiękochłonne jakie zbudowano to te, które 
zaplanowano w projekcie trasy. Żadne dodat- 
kowe zabezpieczenia przed hałasem nie 
powstały. Miasto od razu nie zabezpieczyło 
środków, z których mogłoby pokryć koszty 
obiecanych instalacji, a kolejne władze mias- 
ta spychają tę sprawę na margines. Renata 
Kołodziej przyznaje, że dziś wyegzekwowa- 
nie tamtych obietnic jest niemal niemożliwe.     
Mimo kontrowersji wokół budowy Trasy Sie- 

kierkowskiej, nowa droga i most na Wiśle, 
znacznie poprawiły komfort jazdy samocho- 
dem w tej części miasta. Wcześniej do naj- 
bliższego mostu na Wiśle mieszkańcy połud- 
niowych rubieży Stegien mieli nawet 7 km.

Grunty i garaże
     Spółdzielnia, która powstała 55 lat temu na 
Powiślu, dziś jest jedną z największych nie 
tylko w stolicy, ale w całej Polsce. Większość 
zsobów powstało w PRL-u, ale są też nowe 
inwestycje. W ostatnich latach oddano do 
użytku nowoczesne budynki mieszkalne przy 
ulicy Melomanów, Jaszowieckiej, Polnej, So- 
bieskiego i Bonifacego. Inwestycja na Polnej, 
to symboliczny powrót spółdzielni do Śród- 
mieścia, skąd została wyrugowana admini- 
stracyjnymi decyzjami o rejonizacji spół- 
dzielni pod koniec lat siedemdziesiątych.
   Nie brakuje problemów. Jednym z poważ- 
niejszych kwestia regulacji prawa własności 
gruntów. Przy okazji budowy Trasy Siekier- 
kowskiej brak prawa własności do terenów na 
osiedlu Idzikowskiego naraził spółdzielnię i 
jej mieszkańców na szkody. Nieuregulowany 
stan prawny gruntów odbija się czkawką           
w wielu podobnych sytuacjach. Tak było cho- 
ciażby przy okazji niewielkiego parku poło- 
żonego między ulicą Czerniakowską, a osied- 
lem Idzikowskiego. Dziś parku już nie ma, są 
za to bloki postawione przez dewelopera.     
     Odkupił on działkę służącą mieszkańcom 
Energetyki jako miejsce odpoczynku i zabu- 
dował ją blokami. Stało się tak dlatego, że 
teren ten nie został odpowiednio wcześniej 
wpisany do planu zagospodarowania przes- 
trzennego miasta jako teren zielony. Nagle 
pojawił się spadkobierca, który odzyskał 
działkę, a następnie szybko sprzedał dewelo- 
perowi. Podobne przykłady można mnożyć. 
Dopóki nie zostanie uregulowana sprawa 
gruntów, takie sytuacje będą się powtarzać. 
Rozwiązanie tego problemu leży jednak w rę- 
kach miasta.
   Renata Kołodziej, która reprezentuje 
osiedle Idzikowskiego w radzie nadzorczej 
dodaje, że MSM Energetyka musi się także 
uporać z doskwierającą coraz bardziej  rosną- 
cą liczbą samochodów. Większość osiedli 
powstała w czasach, gdy samochód był rzad- 
kością i dziś parkowanie to jeden z głównych 
problemów mieszkańców. W tym samym 
tonie wypowiada się Piotr Andrzejewski ze 
Stegien.  - Na początku, nie miałem samocho- 
du. Gdy się pojawił, w 1977 roku, było to jed- 
no z kilku aut na Marsylskiej. Teraz wieczo- 
rem już od wjazdu ze Śródziemnomorskiej 
trudno o miejsce do parkowania, a przecież 
przybył – bodaj zapełniony do ostatniego 
miejsca – duży parking strzeżony przy Nicej- 
skiej. I inne parkingi w pobliżu. 

Janusz Podolski

OSTATNI ODCINEK CYKLU O HISTORII SPÓŁDZIELNI - OD ROKU 2000 DO DZIŚ

ENERGETYKA DWUDZIESTEGO PIERWSZEGO WIEKU

Budowa Trasy Siekierkowskiej.
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JAK DZIAŁA 
SPÓŁDZIELNIA?

Wyjaśniamy funkcjonowanie spółdzielni           
i odpowiadamy na pytania mieszkańców. 
Zachęcamy do zadawania pytań i prze- 
syłania swoich wątpliwości na adres  
m6@msmenergetyka.pl, telefonicznie - 
22 403 87 15 lub zgłaszanie osobiście na 
dyżurze redakcyjnym.

Czy członek spółdzielni ma prawo 
zapoznania się z protokołami obrad 
organów spółdzielni oraz umowami 

zawieranymi przez spółdzielnię z osobami 
trzecimi?

Odpowiedź zawarta jest w ustawie z dnia 16 września 1982 r. prawo 
spółdzielcze, w szczególności art. 18 § 2 pkt 3 i art. 18 § 3. Prze- 
pisy te wprost stanowią do jakich dokumentów ma dostęp członek 
spółdzielni oraz w odniesieniu do jakich dokumentów i z jakich 
przyczyn dostęp ten może być ograniczony. Określają one również 
formę odmowy udostępnienia określonych dokumentów oraz wska- 
zują tryb odwoławczy od decyzji spółdzielni i organ właściwy do 
rozpatrzenia wniosku członka spółdzielni kwestionującego odmo- 
wę udostępnienia mu żądanego dokumentu. 
Zgodnie ze statutem, każdy członek MSM Energetyka ma prawo 
otrzymania kopii uchwał organów spółdzielni i protokołów obrad 
organów spółdzielni, protokołów lustracji, rocznych sprawozdań 
finansowych oraz faktur i umów zawieranych przez spółdzielnię         
z osobami trzecimi, z zastrzeżeniem ust. 2. Należy się jednak liczyć, 
że koszty sporządzania odpisów i kopii tych dokumentów musi 
pokryć wnioskujący o ich otrzymanie. Dlatego warto skorzystać          
z dostępu do dokumentów przez stronę internetową  spółdzielni. 
Dokumenty takie jak protokoły z obrad rady nadzorczej oraz 
Walnego Zgromadzenia Członków są dostępne na stronie inter- 
netowej. Zapoznać się może z nimi po zalogowaniu na stronie każ- 
dy członek spółdzielni. Aby uzyskać taki dostęp, trzeba się zgłosić 
do administracji osiedla z dowodem tożsamości.
Bardziej skomplikowana jest sprawa z dostępem do umów zawiera- 
nych przez spółdzielnię z osobami trzecimi. Statut stanowi, że 

spółdzielnia może odmówić członkowi wglądu do umów zawiera- 
nych z osobami trzecimi, jeżeli naruszałoby to prawa tych osób lub, 
jeżeli istnieje uzasadniona obawa, że pozyskane informacje zosta- 
ną  wykorzystane w celach sprzecznych z interesem spółdzielni.         
W tym przypadku członek może złożyć wniosek do sądu rejestro- 
wego o udostępnienie dokumentów.

Czy spółdzielnia może podać do publicznej wiadomości      
informację o stanie zadłużenia czynszowego swoich członków?      
Nie ma przepisu zezwalającego na udostępnienie lub podanie do 
publicznej wiadomości takich informacji innym osobom. Jednakże 
prawo wglądu do takich informacji mają członkowie spółdzielni.
Spółdzielnia jest dobrowolnym zrzeszeniem osób, która w interesie 
swoich członków prowadzi wspólną działalność gospodarczą. 
Majątek spółdzielni jest prywatną własnością jej członków (o czym 
stanowi art. 3  prawa spółdzielczego). Dlatego informacje o zadłu- 
żeniach czynszowych poszczególnych członków spółdzielni miesz- 
kaniowej mogą być istotne dla każdego z jej członków, gdyż doty- 
czą również jego majątku. Można więc przyjąć, że każdy z  człon- 
ków spółdzielni ma interes faktyczny w uzyskaniu tych informacji.
Jednak tryb i forma ich udostępniania powinny być szczegółowo 
uregulowane w statucie spółdzielni. Zgodnie ze statutem MSM 
Energetyka informacje o  zaległościach na rzecz spółdzielni mogą 
być zamieszczane w rejestrze członków. Jednak zgodnie z prawem, 
dostęp do tych danych mogą mieć jedynie osoby uprawnione do 
przeglądania rejestru, tj. członek spółdzielni, jego małżonek i wie- 
rzyciel członka lub spółdzielni. To te osoby – jako uprawnione do 
przeglądania rejestru – wymienia art. 30 prawa spółdzielczego.

Jakie są wymagania względem osób piastujących funkcje                         
w organach spółdzielni jak rada nadzorcza czy rada osiedla?
Warunki, które musi spełniać kandydat do rady nadzorczej i rady 
osiedla są sprecyzowane w statucie MSM Energetyka. Zgodnie               
z artykułami 79 i 96 statutu nie może zostać członkiem rady 
nadzorczej lub rady osiedla osoba, która: 1) jest zatrudniona w spół- 
dzielni, 2) prowadzi działalność konkurencyjną wobec spółdzielni, 
3) pozostaje w sporze sądowym ze spółdzielnią, 4) zalega z opła- 
tami eksploatacyjnymi. W przypadku rady nadzorczej kandydat 
dodatkowo nie może sprawować funkcji dużej niż dwie kadencje 
pod rząd (po dwóch kolejnych kadencjach wymagana jest przerwa 
trwająca przynajmniej 3 lata). Kandydaci do ww. organów przed 
głosowaniem składają odpowiednie oświadczenie.

    „Kolejka po kulturę” - tak zatytułowany jest 
artykuł o Ośrodku Edukacji Kulturalnej Sady- 

ba opublikowany w miesięczniku spółdziel- 
ców Tęcza Polska. Na łamach gazety zapre- 
zentowano historię oraz bieżące działania 
placówki. Kolejna publikacja dotycząca Ener- 
getyki zbiegła się w czasie z obchodami pięt- 
nastych urodzin miesięcznika.
    OEK Sadyba poświęcony został całostroni- 
cowy artykuł. O działalności, codziennych 
problemach i wyzwaniach związanych z pro- 
wadzeniem placówki opowiada jej kierownik 
- Małgorzata Sarzyńska. Czytelnikom przybli- 
żono także historię ośrodka, której początki 
sięgają 1972 roku. 
   Nieco młodszym stażem pochwalić się 
może sam miesięcznik. Tęcza Polska, której 

redaktorem naczelnym jest Stefan Zającz- 
kowski, obchodziła właśnie piętnastolecie.   
W spotkaniu jubileuszowym w Galerii Por- 
czyńskich uczestniczyli także przedstawi- 
ciele Energetyki. 
     Miesięcznik wydawany przez Krajową Radę 
Spółdzielczą jest praktycznie jedynym na 
rynku magazynem poświęconym spółdziel- 
czości. Podkreślił to Alfred Domagalski, 
prezes zarządu Krajowej Rady Spółdzielczej 
podczas swojego wystąpienia. - Tęcza Polska 
od początku uczestniczy w  trudnych prze- 
mianach jakie przechodzi polska spółdziel - 
czość. Po 1989 roku nastąpiło nie tylko osła- 
bienie  materialnych fundamentów spółdziel- 
czości, ale także ograniczenie możliwości 
popularyzowania i obrony spółdzielczych 

wartości. Nastąpiła fa- 
ktyczna likwidacja intele- 

ktualnego zaplecza, a tak- 
że spółdzielczego szkol- 
nictwa i spółdzielczej pra- 
sy. Powstanie Tęczy Pol- 
skiej wypełniło częściowo 
te straty - powiedział Al- 
fred Domagalski.   - Odgry- 

wa ona i w dalszym ciągu 
powinna odgrywać ważną 
rolę w kształtowaniu społecznej świado-
mości. Tęcza Polska ma do spełnienia ważną 
misję publiczną i w pewnym stopniu wypeł- 
nia lukę spowodowaną małym zaintereso- 
waniem prasy, radia i telewizji sprawami 
spółdzielczości. Tęcza Polska popularyzując 
jej tradycje, dorobek i  doświadczenia,  do- 
starcza argumentów obrońcom spółdziel- 
czości - dodał prezes KRS.

TĘCZA POLSKA ŚWIĘTUJE JUBILEUSZ I... PONOWNIE PISZE  
O ENERGETYCE

red., Tęcza Polska
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W Polsce nie ma hipoteki odwróconej. Na braku przepisów 
prawnych korzystają prywatne firmy, które proponują seniorom 
dożywotnie renty w zamian za przekazanie mieszkania. 
Zazwyczaj prowadzi to do przejęcia nieruchomości za ułamek 
wartości lokalu. Ma to zmienić nowe prawo, nad którym pracuje 
rząd.

     Rząd przyjął projekt założeń do ustawy tzw. odwróconej hipoteki, 
która ma zabezpieczyć interesy osób zainteresowanych otrzymywa- 
niem regularnej renty  pod zastaw swojego mieszkania. Ustawę polity- 
cy obiecują od ponad czterech lat. W końcu udało się wypracować za- 
łożenia i zajmie się nią Sejm. Być może uda się przyjąć nowe prawo na 
początku 2014 roku.
     Sprawa od pewnego czasu wzbudza spore emocje. Brak odpo- 
wiednich przepisów w tym zakresie skutkuje częstym wpro- 
wadzaniem seniorów w błąd. Potwierdza to niedawno prze- 
prowadzona kontrola Urzędu Ochrony Konkurencji i Kon- 
sumenta - na 37 przeanalizowanych umów, 17 budziło 
zastrzeżenia, a urząd nie miał uwag do działalności 
tylko jednego z siedmiu sprawdzonych podmiotów. 
Dziś podpisując umowę z jedną  z działających na 
rynku firm oferujących dożywotnie renty, senior 
traci prawo własności mieszkania i staje się jego 
użytkownikiem. Ma zagwarantowane prawo, 
że będzie dożywotnim użytkownikiem, ale to 
wcale nie jest pewne (do eksmisji może 
dojść np. w przypadku bankructwa firmy, 
której przekazaliśmy mieszkanie). Po- 
nadto wypłacane renty są tak kalkulo- 
wane, że właściciele otrzymują zazwy- 
czaj 30-40 procent wartości nieruchomości. Ze statystyk oferujących 
renty firm wynika, że co dwudziesty ich klient zwalnia mieszkanie już 
w pierwszym roku po podpisaniu umowy, czyli po otrzymaniu maksy- 
malnie kilkunastu tysięcy złotych. 
  Dlatego równocześnie rząd zdecydował, że odrębna ustawa 
regulować będzie kwestię renty dożywotniej, które już dziś oferują 
seniorom prywatne spółki zwane funduszami. 
      Prace nad uregulowaniem zasad pobierania świadczeń pod zastaw 
nieruchomości  przeciągają się, bo do porozumienia w sprawie nad- 
zoru nad rynkiem nie mogły dojść ministerstwa gospodarki i finan - 
sów. Sytuacja ma się wkrótce zmienić.  Resort finansów przedstawił 
założenia odwróconego kredytu hipotecznego, zaś Ministerstwo Gos- 
podarki opracowało część przepisów chroniących seniorów. Odwró- 
cona hipoteka w Stanach Zjednoczonych jest popularna od lat 
pięćdziesiątych ubiegłego wieku. Funkcjonuje również w Europie            
w Wielkiej Brytanii, Hiszpanii, Austrii czy Szwecji. Od obecnie 
dostępnych w Polsce ofert odróżnia się klarownymi zapisami doty- 
czącymi wielkości wypłacanego świadczenia, okresem trwania umo- 
wy,  a przede wszystkim zachowaniem prawa własności mieszkania. 

    Odwrócona hipoteka to transakcja, w której bank lub instytucja 
finansowa udziela klientowi kredytu pod zastaw należącej do niego 
nieruchomości. Będzie oferowany przez instytucje nad którymi kon- 
trolę sprawować będzie Komisja Nadzoru Finansowego. Strony pod- 
pisują umowę, na mocy której klient pozostający właścicielem nieru- 
chomości ma prawo mieszkać w nim przez określony z góry czas, np. 
20 lat, w zamian za wypłacane przez bank świadczenie. Jeśli właściciel 
mieszkania umrze przed upływem terminu umowy, prawa i obowiązki 
z nią związane przechodzą na spadkobierców. Mogą oni spłacić za- 
dłużenie wobec banku i pozostać właścicielem mieszkania. Według 
przygotowywanych przepisów będą mieli na to rok. Jeśli rodzina nie 
zdecyduje się na spłatę, bank sprzeda mieszkanie zatrzymując usta- 
loną w umowie kwotę przysługujących mu należności. Nadwyżkę 
przekaże spadkobiercom. Co ważne, prawo zostanie tak skon- 
struowane, że nadwyżka będzie zawsze. Według symulacji pro- 
wadzonych przez Związek Banków Polskich, najczęściej bę- 
dzie wynosić około połowę wartości mieszkania.

    Obok odwróconego kredytu hipotecznego pojawią się 
szczegółowe zapisy regulujące instytucję dożywotniej 
renty, w zamian za przeniesienie własności nieru- 
chomości na bank. Możliwe będzie przekazanie 
mieszkania bankowi za jednorazową wypłatę lub 
comiesięczną rentę. Kredytobiorca będzie właści- 
cielem nieruchomości lub posiadaczem spół- 
dzielczego własnościowego prawa do lokalu 
do momentu swojej śmierci - do tego czasu 
będzie mógł w nim zamieszkiwać. Bank 
otrzyma mieszkanie dopiero po śmierci 
mieszkańca. Wysokość renty, lub jedno- 
razowej wypłaty ustali niezależny rzeczo- 

znawca. Na podstawie wyceny, a nie własnych szacunków firmy, jak to 
ma miejsce obecnie, będzie zaproponowana wysokość renty. Jeśli wy- 
cena nie spodoba się właścicielowi, będzie mógł się wycofać z umowy.
     Trudno dziś jednoznacznie powiedzieć, co się seniorom bardziej 
opłaca: odwrócony kredyt hipoteczny czy dożywotnia renta. Jedno jest 
pewne - przyjęcie odpowiedniego prawa poprawie pozycję osób zain- 
teresowanych takim rozwiązaniem i pozwoli uniknąć konsekwencji, 
których dziś podpisujący umowy z funduszami hipotecznymi często 
nie są świadomi.  - Obywatel zawsze powinien mieć wybór, ale pań- 
stwo jest od tego, żeby temu obywatelowi zapewnić ochronę. Jesteś- 
my przekonani, że ten projekt, czyli odwrócony kredyt hipoteczny 
najlepiej zabezpieczy interesy osób starszych - powiedziała w Polskim 
Radiu Izabela Leszczyna, wiceminister finansów.
    Na razie skala zjawiska jest niewielka. Na rynku działa siedem 
podmiotów, a do kwietnia 2013 zawarto 400 umów na rentę dożywot- 
nią. Polacy wykazują sporą nieufność, co jest uzasadnione w obliczu 
braku regulacji prawnych. Eksperci przewidują, że o losie odwróco- 
nych hipotek zdecydują najwięksi rynkowi gracze, jak PKO BP czy PZU      
i ewentualne wprowadzenie odwróconej hipoteki do ich ofert.

W OCZEKIWANIU NA ODWRÓCONĄ HIPOTEKĘ

 Odwrócona hipoteka - podstawowe zasady:
- możliwość skorzystania przez wszystkich właścicieli nieruchomości, niezależnie od wieku,
- kredytobiorca przez cały czas obowiązywania umowy pozostaje właścicielem nieruchomości,
- określony z góry czas trwania umowy między właścicielem nieruchomości, a bankiem lub instytucją finansową udzielającą kredytu,
- po zakończeniu obowiązywania umowy właściciel jest zobowiązany spłacić bank - może to się odbyć drogą sprzedaży mieszkania, ale 
również np. poprzez spłacenie banku przez rodzinę,

- w razie śmierci właściciela nieruchomości, obowiązki wynikające z umowy przechodzą na spadkobierców, którzy mogą spłacić bank 
zachowując mieszkanie, jeśli nie będą zainteresowani zatrzymaniem nieruchomości, sprzedana zostanie przez bank, który różnicę 
między pożyczoną kwotą, a uzyskanymi ze sprzedaży środkami zwróci spadkobiercom.

M.I.
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Fot. redakcja

Do redakcji przyszło 
dziwne ogłoszenie: „Od- 
dam sporą kolekcję 
zdjęć i negatywów  pol- 
skich samolotów z lat 
1918-1939 oraz daw- 
nych samochodów i po- 
jazdów specjalnego 
przeznaczenia. Posia- 
dam także spore archi- 
wum magazynów Mode- 
larz i Mały Modelarz”. 
Zaintrygowani postano- 
wiliśmy skontaktować 
się z ogłoszeniodawcą. 
Okazał się nim dziewięć- 
dziesięcioletni Jan Mar- 
czak, założyciel i wielo- 
letni redaktor Modelarza 
i Małego Modelarza, 
autor kilkunastu książek 
na temat modelarstwa i marynarki 
wojennej, od ponad czterdziestu lat 
mieszkaniec MSM Energetyka.
 
M6: Dlaczego swoją kolekcję oferuje 
pan akurat czytelnikom M6?
Jan Marczak: W spółdzielni mieszkam 
od 1970 roku, ciągle w tym samym bu  
dynku przy ul. Sobieskiego. Tam też 
dzięki ówczesnemu prezesowi Energe- 
tyki, Piotrowi Huszczo, otrzymałem 
bezpłatnie możliwość korzystania z po- 
mieszczenia, w którym zorganizowa- 
łem pracownię modelarską i jednocześ- 
nie miejsce do trzymania rosnącego 
archiwum. Całe modelarstwo w Polsce 
sporo zawdzięcza spółdzielniom 
mieszkaniowym. W rekordowym czasie 
Liga Obrony Kraju miała 314 pracowni 
znajdujących się w lokalach spółdzielni 
mieszkaniowych. Dziś modelarstwo nie 
jest już tak popularne, ale jeśli wśród 
czytelników M6 znajdzie się pasjonat 
tematu, to chętnie wesprę rozwój tej 
pasji. 
- Mógłby pan przybliżyć co wchodzi w 
skład Pana kolekcji?
- Modelarstwo było moim hobby od 
zawsze. Na tyle, że w 1955 roku współ- 
zakładałem pismo Modelarz, potem 
Młody Modelarz. W ramach ciekawostki 
powiem, że początki były bardzo trud- 
ne. Gdy już udało się uzyskać przydział 
papieru, postawiono nam warunek             
- drukujemy 3000 sztuk, ale za egzem- 
plarze, które się nie sprzedadzą musie- 
libyśmy zapłacić z własnej kieszeni. Na 
szczęście się udało. Ale wracając do 
tematu kolekcji. Do 1986 roku, kiedy to 

przeszedłem na emeryturę, byłem 
czynnym redaktorem, a do dziś współ- 
pracuję z redakcją. Przez ten czas na- 
zbierało się spore archiwum, w szcze- 
gólności zdjęć samolotów z okresu 
1918-1939, okrętów oraz pojazdów 
mechanicznych. Łącznie posiadam oko- 
ło tysiąca zdjęć. To było hobby, ale tak- 
że materiały potrzebne do pracy. Do 
tego dochodzi praktycznie kompletne 
archiwum Modelarza i Młodego Mode- 
larza.
- Mimo dziewięćdziesięciu lat jest pan 
w świetnej formie, dowodem choćby 
fakt, że w sierpniu relacjonował pan 
dla Modelarza Mistrzostwa Świata 
Jachtów Sterowanych Radiem, które 
odbywały się w Jarosławcu nad Bałty- 
kiem. Czy to choć po części zasługa  
niezwykłego hobby?
- Jak wszyscy młodzi chłopcy chciałem 
być marynarzem. I nawet przez pewien 
czas byłem - pływałem statkami po Wiś- 
le, służyłem jako oficer Marynarki Wo- 
jennej. W ramach podróży poślubnej 
przepłynęliśmy z żoną kajakiem Wisłę 
od wysokości Oświęcimia do Gdańska. 
Zajęło nam to 20 dni. Cała działalność   
w ramach Ligi Obrony Kraju i praca            
w redakcji również sprzyjały aktywności 
fizycznej, do dziś nie lubię za bardzo 
siedzieć biernie w fotelu.
- Dziękuję za rozmowę.

Dla zainteresowanych kolekcją Jana 
Marczaka podajemy kontakt telefo- 
niczny: 22 842 44 78. Prosimy dzwonić 
po 17.00. Wcześ- niej pana Jana trudno 
zastać w domu.
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Samorządowcy coraz odważniej oddają władzę   
w ręce obywateli i pozwalają im zdecydować, na 
co wydać część pieniędzy z miejskiej kasy. 
Budżety partycypacyjne, choć wywodzą się                 
z gorącej Brazylii, równie dobrze sprawdzają się 
w zimnej Polsce.Teraz taką możliwość otrzymał 
Mokotów.

     Budżet partycypacyjny, zwany również obywatel- 
skim, to jedno z narzędzi pozwalających miesz- 
kańcom wpływać na sposób wydatkowania miej- 
skiego budżetu.  To jeden z najdalej posuniętych 
sposobów realizacji idei samorządu lokalnego. Co 
najważniejsze, decyzje są wiążące dla władz miasta i 
dzielnicy.
     Mokotów przeznaczył na ten cel 0,5 procenta bud- 
żetu, co daje to kwotę 2,5 mln zł. Na jakie cele 
przeznaczone zostaną te środki zdecyduje dziel- 
nicowy zespół do spraw budżetu partycypacyjnego. 
To grupa osób powołana uchwałą burmistrza, któ- 
rych zadaniem jest wypracowywanie zasad budżetu 
partycypacyjnego dla dzielnicy na 2015 rok, a na- 
stępnie monitorowanie i wspieranie przebiegu pro- 
cesu. W skład zespołu weszli mieszkańcy, organi- 
zacje pozarządowe, radni Rady Dzielnicy i osiedli 
oraz urzędnicy - na Mokotowie zespół składa się         
z 21 osób. Jednym z członków zespołu jest Lucyna 
Szurmak z Sadyby, w przeszłości przewodnicząca 
rady osiedla, aktywnie działająca na forum samo- 
rządu dzielnicowego.
    Dlaczego decyduje się  o wydatkach dopiero na 
2015 rok? Bo przygotowanie budżetu obywatel- 
skiego to bardzo długi i skomplikowany proces. Po 
wyborze zespołu, przez cały grudzień są prowa- 
dzone konsultacje budżetu partycypacyjnego               
z mieszkańcami dzielnicy. W dniach 2–20 stycznia 
2014 odbędzie się podsumowanie konsultacji, 
opracowanie uwag i przygotowanie harmonogramu 
realizacji. 20 stycznia zarząd dzielnicy ogłosi 
przystąpienie do realizacji budżetu partycypacyj- 
nego. Kluczowy z punktu widzenia mieszkańców 
będzie okres między 20 stycznia a 9 marca 2014.      
W tym czasie mieszkańcy będą mieli możliwości 
zgłaszania projektów z pomysłami na co przez- 
naczyć owe 2,5 mln zł. Następnie projekty są wery- 
fikowane i głosowane na poziomie obywatelskim. 
Potem przychodzi czas na przekazanie decyzji 
urzędnikom, którzy muszą uwzględnić wszystko         
w planowaniu budżetu na kolejny rok.
    Warszawa na razie stawia pierwsze kroki w za- 
kresie budżetu partycypacyjnego. To też swoisty 
test zainteresowania losami swojej okolicy. Warto go 
zdać, bo to będzie argumentem, by w przyszłości 
decydować w dużo poważniejszym stopniu. Na 
przykład autorzy Obywatelskiej Strategii Konina na 
lata 2013-2020 chcą, by do 2018 roku wszystkie 
wydatki inwestycyjne zależały od decyzji obywateli, 
zaś w brazylijskim Porto Alegre, gdzie narodziła się 
idea budżetu obywatelskiego w ten sposób za-
rządza się całością finansów miasta.

ROZMOWA Z JANEM MARCZAKIEM, AUTOREM KILKUNASTU 
KSIĄŻEK Z ZAKRESU MODELARSTWA I MARYNARKI

MODELARSTWO WE KRWI
BUDŻET PARTYCYPACYJNY W STOLICY

SAM ZDECYDUJ NA CO 
PÓJDĄ TWOJE PODATKI

M.I.
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Od końca listopada działa już lodowisko na torze Stegny.  Dla najmłodszych 
łyżwiarzy, którzy chcą rywalizować między sobą, Warszawski Ośrodek 
Sportu i Rekreacji przygotował cykl „Łyżwiarskie czwartki”. Ich uczestnicy 
będą mieli szansę współzawodniczyć w cyklicznie odbywających się zawo- 
dach. Odbywają się one w każdy czwartek i potrwają do 20 marca. Celem 
imprezy jest popularyzacja łyżwiarstwa wśród dzieci i młodzieży szkół 
warszawskich. Udział jest bezpłatny.
Na Torze Łyżwiarskim Stegny do marca 2014 przeprowadzonych zostanie 
12 edycji zawodów. Dzieci ze szkół podstawowych rywalizować będą ze so- 
bą w sześciu kategoriach wiekowych na dystansach od 50 do 300 metrów.
Każdy z uczestników reprezentuje swoją szkołę podstawową. Dzieci mogą 
brać udział w imprezie zarówno indywidualnie, jak i drużynowo.  Aby zostać 
sklasyfikowanym w całym cyklu, należy uczestniczyć w co najmniej ośmiu 
edycjach zawodów. Po zakończeniu każdego z „Łyżwiarskich czwartków” 
prowadzona będzie punktacja indywidualna oraz drużynowa. 
Aby wziąć udział w rywalizacji, należy zgłosić się bezpośrednio przed 
zawodami do organizatorów obecnych na torze. Wejście na lód o godz. 
14.00. Start zawodów o godz. 14.30. Jeśli ktoś nie ma łyżew, może je 
wypożyczyć na miejscu w cenie 5 zł za godzinę.

Cykl przedświątecznych spotkań w OEK Sadyba 
rozpoczął się już w ostatnią sobotę listopada, 
imprezą andrzejkową. Wróżby, zabawy, kon- 
kursy i tańce oraz świetni prowadzący imprezę 
artyści z Teatru Złoty Dukat sprawili, że sala 
przy Korczyńskiej dosłownie pękała w szwach. 
W kolejną sobotę odbyło się „Mikołajkowe 
spotkanie z Mamą Czarodziejską”, na którym 
gościem specjalnym była Joanna Papuzińska 
jedna z najbardziej znanych i lubianych auto- 
rek książek dla dzieci. Tydzień później, 14 
grudnia, dzieci wraz z rodzicami bawiły się 
podczas imprezy choinkowej na której spec- 
jalnymi gościem był św. Mikołaj. OEK Sadyba 
nie pozwala się   dzieciom nudzić i już 17 
grudnia zaprosił wszystkich na pokaz wyko- 
nania ozdób świątecznych. Spotkanie dla 
dzieci, młodzieży i dorosłych połączone było 
z samodzielnym wykonaniem dekoracji na 
stół wigilijny i choinkę.
Na wszystkie imprezy organizowane przez 
OEK Sadyba wstęp jest bezpłatny. 

LODOWISKO NA STEGNACH DZIAŁA PEŁNĄ PARĄ

GRUDZIEŃ PEŁEN WRAŻEŃ W OEK SADYBA

Seweryna Szczepanika, mieszkańca osiedla 
Idzikowskiego spotkaliśmy przy ul. Bonifacego. 
Przyjechał rowerem na zakupy do Simply, gdyż na 
jego osiedlu nie ma dużych sklepów spożyw-
czych. Członkiem spółdzielni jest od 1991 roku.

S Ą S I E D Z I

Być może w przyszłości „Łyżwiarskie czwartki” będą odbywać 
się w nowoczesnej hali. Ratusz planuje bowiem sporą moder- 
nizację toru łyżwiarskiego na Stegnach. Docelowo ma to być 
zadaszony obiekt wielofunkcyjny. Finansowanie inwestycji ma  
zapewnić inwestor prywatny, który w który w zamian będzie 
administrował obiektem i na nim zarabiał.
WOSiR, operator obiektu z ramienia miasta, przygotował kon- 
cepcję modernizacji Stegien, które mają zostać przebudo- 
wane na kryty wielofunkcyjny kompleks sportowo-rekrea- 
cyjny, z widownią dla 3-12 tys. widzów w zależności od sposo- 
bu aranżacji. Obiekt ma być przystosowany do uprawiania 
łyżwiarstwa szybkiego, hokeja, łyżwiarstwa figurowego, 
curlingu, short-tracku.
Lodowisko miałoby działać przez pół roku. W sezonie letnim 
tor służyłby zaś do jazdy na wrotkach i rolkach w różnych ich 
odmianach (jazda szybka, figurowa, free style), tenisa i squa- 
sha, możliwe będzie aranżowanie obiektu na mecze koszy- 
kówki czy siatkówki.
Na łyżwach na Stegnach można jeździć od początku lat osiem- 
dziesiątych. Ofertę toru determinuje jednak pogoda - w zimie 
od temperatury zależy, czy można jeździć na łyżwach, pod- 
czas letnich imprez organizatorzy zawsze z niepokojem spo- 
glądają w niebo. Ostatnia duża modernizacja została przepro- 
wadzona w roku  2006, kiedy zainstalowano system chłodze- 
nia toru umożliwiający działanie także w obiekcie zadaszo- 
nym. Powstał bowiem projekt przykrycia Stegien, którego 
koszty szacowano na 300 mln zł. Kryzys spowodował odłoże- 
nie planów. Teraz ratusz wraca do pomysłu z nową koncepcją: 
będzie się starał znaleźć inwestora w ramach partnerstwa 
publiczno-prywatnego. Taką formę współpracy umożliwia- 
ją przyjęte zmiany w ustawie o zamówieniach publicznych.
Na halę z prawdziwego zdarzenia tuż obok terenów spół- 
dzielni trzeba będzie jednak jeszcze poczekać. Same rozmo- 
wy z zainteresowanymi i przygotowanie dokumentacji mają 
zająć dwa lata. 

Zabawa andrzejkowa w OEK Sadyba 
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Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków. W ramach ogłoszeń darmowych nie publikujemy 
adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając „Ogłoszenia drobne”. 
Ogłoszenia przyjmowane są podczas dyżurów redakcyjnych, lub SMS-em 
na numer   692 675 633 podając w wiadomości treść, oraz imię i nazwis- 
ko. Ogłoszenia do najbliższego numeru przyjmowane są do 30.01.2014.

Atrakcyjna oferta dla reklamodawców!
Zainteresowanych prosimy o kontakt pod numerem telefonu             
600 38 33 34 lub drogą elektroniczną m6@msmenergetyka.pl.
Szeroka oferta możliwości reklamy w dwumiesięczniku. Bardzo 
atracyjne ceny. Dla stałych reklamodawców atrakcyjne rabaty. 
Docieramy do ponad 19 000 mieszkań na Mokotowie!
M6 to największa gazeta na Mokotowie - nakład wynosi 19120 sztuk.

 Zamienię mieszkanie własnoś- 
ciowe 3-pok. na Sadybie 47m² na 
dwie kawalerki. Tel. 721 858 552.

  Zamienię mieszkania 
własnościowe: 3 pokojowe na Sady- 
bie 47m² i kawalerkę na Ochocie 
25m² na dwa mieszkania dwu- 
pokojowe. Kontakt 721 858 552.

  Zamienię 3 pokoje 
własnościowe 56m² na 4 pokoje. 
Tel. 698 90 60 70, 22 840 30 46.
Wynajmę mieszkanie 40m² na 

Służewcu. Tel. 505 065 717.
  3-pokojowe mieszkanie spół- 

włas. z KW, dwustronne, rozkłado- 
we, po remoncie, Korsykańska. 
Zamienię z dopłatą na 4-pokojowe. 
Tel. 607 373 167.

  Działka budowlana 1602 m² na 
osiedlu domków jednorodzinnych, 
woda, przydział mocy elektr. Krupia 
Wólka ul.Główna, 6 km za Zalesiem 
Górnym. Dojazd PKS, L-19. Bez- 
pośrednio. Tel. 500 466 283. 

  Sprzedam bezpośrednio 
mieszkanie 57m² z KW, 3 pokoje, 
widna kuchnia, łazienka, WC, 
p.14/15, ul. Iberyjska, 410 tys. Tel. 
603 114 590.

  Zamienię 3 pok. 63,5 m² piętro 2 
z 4 przy ul. Egejskiej 2, na dwa po- 
koje na Stegnach. Tel. 783 851 911.

  Sprzedam bezpośrednio 
mieszkanie 1-pokojowe o pow. 
38m² przy ul. Egejskiej. Budynek z 
2009. piętro 8/8. Tel. 665 155 171.

  Projektowanie wnętrz. 
Kompleksowe projekty, najnowsze 
trendy, doradztwo i konsultacje. 
10% zniżki dla członków spółdziel- 
ni. Tel. 603 674 590. 

  Szafy, kuchnie, zabudowy, 
projektowanie wnętrz. Tel. 797 580 
810.

 Hydraulika, gaz. Zenek. Tel. 
691 718 300.

 Usługi remontowe i wykończe- 
niowe: glazura, terakota, malowa- 
nie, gładź, hydraulika, elektryka,
szafy wnękowe, meble kuchenne, 
panele. Solidnie. Tel. 534 171 786.

 Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników okiennych, żaluzji, 
rolet, moskitier, plis, zabezpieczeń 

do okien, ul. Kozłowskiej 1,                  
22 296 06 96.

  REMONTY KOMPLEKSOWO! 
malowanie,glazura, terakota, 
tapety, gładź, panele, elektryka, 
hydraulika etc. Komunikacja 
również w jęz. angielskim. 
ROBERT: 506 854 153.

 Remonty A-Z osobiście, solidnie, 
TANIO. Glazura, terakota, hydrau- 
lika, gładź, malowanie, elektryka, 
cyklinowanie, tel. 793 97 44 81.

 Usługi remontowe i wykończe- 
niowe: glazurnicze, malarskie, 
drobne hydrauliczne i elektryczne.
Solidnie. Osobiście. Terminowo. 
Tel: 785 243 411, 
marcinsiadak801213@wp.pl.

 Usługi remontowe. Malowanie, 
glazura, terakota,gładzie gipsowe, 
panele, tapetowanie, hydraulika, 
elektryka - uprawnienia SEP. 
Bieżące naprawy i konserwacje. 
Solidnie.  Tel. 512 912 918.

 Rolety, Plisy, Żaluzje, Wertikale, 
Moskitiery.  Tel. 505 177 461.

 Malowanie, Szafy wnękowe, 
Solidnie. Tel. 505 177 461.

 Usługi tapicerskie - poleca 
zakład z wieloletnim doświadcze-
niem. 22 618 18 26, 502 250 803.

 Angielski - konwersacje, 
absolwent London School of 
Economics, tel. 604 945 943, 
email: jleszczynski@gmail.com.

 Angielski z Brytyjczykiem, 
doświadczonym lektorem; 
konwersacje, gramatyka, 
przygotowanie do egzaminów; 
język ogólny i biznesowy. Sadyba. 
Tel. 517 457 625.

 Angielski w domu ucznia:  
nauka, odrabianie lekcji, 
korepetycje. Również dorośli. 
Tłumaczenia. 516 516 010.

  Język niemiecki na Stegnach 
Południe: szkoła podstawowa, 
gimnazjum, liceum, egzamin 
gimnazjalny i maturalny. 
Codziennie odpisuję na maile. 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

  ANGIELSKI. Korepetycje dla 
dorosłych i dzieci. Doświadczona 
lektorka, własne materiały. Z do- 
jazdem lub bez. Tel. 516 95 11 70.

 Młoda i miła nauczycielka   

OGŁOSZENIA DROBNE

 EDUKACJA

 języka polskiego udzieli 
korepetycji lub dodatkowych lekcji  
z zakresu pisania różnego typu 
tekstów. Zapraszam: 663 329 438, 
lub mail: szelwina@wp.pl.
liceum, egzaminy i konkursy, 
doświadczenie, tel. 518 712 006.

  Język WŁOSKI: ciekawie, 
skutecznie, profesjonalnie. Zajęcia    
w 100 % dopasowane do indywidu- 
alnych wymagań. Różnorodne 
materiały w cenie: aggy-dab@wp.pl.

 Sklep PREMIUMLED oświetlenie 
led ul.Burgaska 2/4: żarówki led, 
taśmy led, profile aluminiowe, 
oprawy, zasilacze, sterowniki, 
naświetlacze. Tel. 22 201 23 40.      
Z ogłoszeniem 10% rabatu.

  Ubezpieczenia na życie. Ponad 
10 lat doświadczenia. Tel. 607 300 
555. 

 Obsługa prawna. 22 621 99 01.
  RADCA PRAWNY - sprawy  spad- 

kowe, rodzinne, odszkodowawcze, 
windykacyjne. Tel. 690 876 653.

 Biolog - opieka nad zwierzętami 
wyjeżdżających. W domu zwierzaka 
lub klatka/małe terrarium u mnie. 
Koty, gryzonie, ptaki, gady, ryby, 
bezkręgowce. 605 836 926.

 TONERY – TUSZE. Szeroki 
asortyment: oryginały, zamienniki, 
polski producent Lambda, bez- 
płatna dostawa powyżej 100 zł, 
wycena i szczegóły: 22 646 58 48.

 Usługi komputerowe: 
zabezpieczenie komputera, 
usuwanie awarii, wirusów, sieci, 
internet i inne. Tel. 506 077 327.

 Usługi komputerowe. Komplek- 

sowo i w rozsądnej cenie. 
Możliwość dojazdu do klienta.            
Tel. 506 123 356.

 Usługi komputerowe, 
rozwiązywanie problemów, 
instalacja urządzeń, programów. 
Korepetycje z obsługi komputera. 
Tanio. Tel. 663 198 559.

 ZŁOTO·SREBRO. 
WYRÓB·NAPRAWA·SPRZEDAŻ       
601 736 815.  ul.Barcelońska 1.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel. 22 842 36 70.

 STENIA. Usługi fryzjerskie 
damskie w domu klienta.      
Mokotów -Ursynów-Wilanów.Tel. 
22 642 46 12, tel. informacyjny 
885 955 750.

 Profesjonalne usługi fryzjerskie  
w domu klienta „Domo-Fryz”.          
Tel. 608 296 186.

 Pedicure u klienta. Tel. 698 788 
996.

 Fotografia ślubna, wesela, 
plenery, komunie, chrzciny. 
Upoważnienie Archidiecezji. 
Obróbka, renowacja, skanowanie 
zdjęć. Atrakcyjne ceny. 
Tel. 602 472 096.

  FOTOGRAF -  wyjątkowa, 
klimatyczna fotografia – chrzty, 
śluby, wesela, imprezy okolicznoś- 
ciowe, tel. 609 106 612.

 Dr n. med. Mariusz Niemczyk, 
specjalista chorób wewnętrznych - 
wizyty domowe. Tel. 604 985 261.

 Sprzedaż używanych rowerów 
holenderskich, niemieckich. Rowe- 
ry gotowe do jazdy od 300 zł. 
Holendry24. Osiedle Idzikowskie- 
go,   ul. Kozłowskiej 1, kl. IV 
domofon Rowery, tel. 515 514 152.

 RÓŻNE

Reklama

 NIERUCHOMOŚCI

 USŁUGI REMONTOWE
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Litery z pól ponumerowanych w prawym dolnym rogu utworzą rozwiązanie.

Nagrodami są trzy książki „BOKS NA PTAKU, czyli każdy szczyt ma swój 
Czubaszek i Karolak”.
Rozwiązanie należy przesłać - lub przynieść osobiście - na kartce pocztowej 
na adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A, 00-719  Warszawa  z dopiskiem            
„M6 - krzyżówka nr 6”. Hasło można także przesłać SMS-em na numer            
692 675 633 podając hasło, imię i nazwisko oraz adres.
Na prawidłowe rozwiązania czekamy do 30 stycznia. 
Zwycięzca zostanie wyłoniony w drodze losowania. Nagroda wyślemy 
pocztą. W przypadku wygranej imię i nazwisko laureata zostanie 
opublikowane w M6. Przysłanie rozwiązania krzyżówki jest jednoznaczne     
z wyrażeniem zgody na publikację nazwiska. Dane osobowe osób, które 

przyślą rozwiązanie nie będą udostępniane innym podmiotom.

KRZYŻÓWKA NR 7

Poprawne rozwiązanie 
krzyżówki nr 6 to „KAZI-
MIERZ DEYNA”. Biografie 
Marka Grechuty „Chwile 
których nie znamy” 
otrzymują:  Roma 
Nawrocka, ul. Bernardyń- 
ska, Danuta Zielińska, ul. Warneńska oraz 
Leopold Dąbrowski, ul. Sobieskiego.
Gratulujemy!   Nagrody do odebrania               
w siedzibie spółdzielni po okazaniu 
dowodu tożsamości.

Poziomo
1. Trafiają tam śmieci

6. Świętuje 31 grudnia

10. Syreni, lub w operze

11. Kulturalna dyskusja

13. Lidl lub Biedronka

15. Wersalka dla dziecka

16. Największe miasto na Mazurach

17. Mieszkają w Atenach

18. Każdy chce by był 24 grudnia

21. Na ulicach Warszawy

22. Słaba kawa

23. Zmielone, ugotowane ziemniaki

27. Najdłuższa jednostka czasu

28. Tak OEK Sadyba

29. Węgierski LOT

32. Rozpoczyna pracę filmowców przy 
Chełmskiej

35. Hala widowiskowa  na Ursynowie

36. Wojskowa uczelnia z Bemowa

38. Alfred, szef KRS

40. Nad więzieniem lub aresztowanym

41. Galeria w Łazienkach

43. Sprawdzali działanie spółdzielni

44. Kraj z Betlejem

45. Kompozytor z lotniska Okęcie

46. Mieczysław, poeta, mieszkał na Sielcach

47. Sporo go na torze Stegny

Pionowo

1. Tylko tam żyje się lepiej niż na Mokotowie

2. Hotel przy Ostrobramskiej

3. Rysunek na ciele

4. Super... - zlikwidowany pl. Unii Lubelskiej

5. Zestawienie pojęć o przeciwstawnym 
znaczeniu

6. Trasa wybudowana obok Idzikowskiego

7. Jego pomnik przy ul. Żwirki i Wigury

8. Nazwa jednego ze sprzętów do ćwiczeń, 
które ufunduje miasto

9. Jedna z komisja rady nadzorczej

12. Niejeden w kanale

14. Imię Cembrzyńskiej

19. Potocznie o roślinie iglastej

20. Propylenowy lub etylenowy

23. Część górnego Mokotowa

24. ... Południe - firma budowlana, 
wykonawca inwestycji przy ul

25. Nadaje z Woronicza

26. Wielki... z filmu Machulskiego

30. Warszawskie rowery miejskie

31. Magazyn o modelach zdanie 
sterowanych

33. Nie jedna z towarem przy Bartyckiej

34. Nowa ... - miejscowość koło Piaseczna

37. Każdy chciałby mieć ich sześć

39. Stary volkswagen

40. Obrotowymi nie trzaśniesz

42. Jerzy i Maciej - rodzina aktorów


